
خـاوازی: روسـیه پیشنهـاد مـا را
قبـول کنـد قیمـت گـوشت در ایـران

بسیار پایین میآید

وزیر جهاد کشاورزی گفت: اگر پیشنهادی که به وزیر کشاورزی روسیه
برای تامین جو ایران عملیاتی شود، قیمت گوشت در ایران بسیار

پایین می آید.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی (اگروفودنیوز)، کاظم
خاوازی، وزیر جهاد کشاورزی جمهوری اسلامی ایران در گفتوگوی با
خبرگزاری اسپوتنیک به طیف وسیعی از موارد همکاری دو جانبه که در
دیدار با دیمیتری پاتروشف، وزیر کشاورزی فدراسیون روسیه مطرح شده

است، اشاره کرد.

وزیر جهاد کشاورزی ایران در این گفتوگو همچنین به تشریح موضوعات
مختلف از قبیل ادعاهای مطرح شده توسط رسانه های غربی در خصوص رشد
برنج اصلاح شده ژنتیکی در ایران، گرانی برخی محصولات کشاورزی،
توافق نامه ۲۵ ساله با چین، حمله ملخ ها به ایران، حضور ضعیف

ایران در بازار میوه روسیه و … پرداخت.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی، مشروح این
مصاحبه در ذیل تقدیمتان میشود:

https://agrofoodnews.com/%d8%ae%d8%a7%d9%88%d8%a7%d8%b2%db%8c-%d8%b1%d9%88%d8%b3%db%8c%d9%87-%d9%be%db%8c%d8%b4%d9%86%d9%87%d8%a7%d8%af-%d9%85%d8%a7-%d8%b1%d8%a7-%d9%82%d8%a8%d9%88%d9%84-%da%a9%d9%86%d8%af-%d9%82%db%8c%d9%85/
https://agrofoodnews.com/%d8%ae%d8%a7%d9%88%d8%a7%d8%b2%db%8c-%d8%b1%d9%88%d8%b3%db%8c%d9%87-%d9%be%db%8c%d8%b4%d9%86%d9%87%d8%a7%d8%af-%d9%85%d8%a7-%d8%b1%d8%a7-%d9%82%d8%a8%d9%88%d9%84-%da%a9%d9%86%d8%af-%d9%82%db%8c%d9%85/
https://agrofoodnews.com/%d8%ae%d8%a7%d9%88%d8%a7%d8%b2%db%8c-%d8%b1%d9%88%d8%b3%db%8c%d9%87-%d9%be%db%8c%d8%b4%d9%86%d9%87%d8%a7%d8%af-%d9%85%d8%a7-%d8%b1%d8%a7-%d9%82%d8%a8%d9%88%d9%84-%da%a9%d9%86%d8%af-%d9%82%db%8c%d9%85/
http://www.agrofoodnews.com


۱٫ مهمترین بحث و گفتگوهای وزرای کشاورزی ایران و روسیه

نشست بسیار خوبی برگزار شد و در خصوص مسائل مختلفی بحث شد. یکی
از مهم ترین بحث ها، سهم تجاری طرفین در حجم کالاهایی که مبادله
می شود. همانطور که مستحضر هستید، سهم ما از تجارت و از این حجم
تجارت به لحاظ ارزشی کمتر است، ولی پتانسیلهای تجاری برد – برد
بسیار خوبی وجود دارد. به این دلیل که روسیه یکی از کشورهایی است
که غلات بسیار زیادی دارد و می شود آنرا در یک چرخه برد – برد

طراحی کرد و ما این موضوع را پیشنهاد دادیم.

ایران می تواند یک هاب منطقه ای خوب برای غلات روسیه باشد، چون
ظرفیت های بسیار خوبی در بحث آرد، فرآورده های جانبی از گندم
دارد. در بحث ظرفیت های خوراک دام دارد و ما در حدود ۲۷ میلیون
تن ظرفیت کارنجات خوراک دام ما است که بخش زیادی از آن خالی می
باشد به نظر می آید اگر این همکاری در بخش خصوصی روسیه و ایران
شکل بگیرد و دولت ها نقش حاکمیتی خود را خوب بازی کنند، اتفاق
های بسیار خوبی هم برای روسیه و هم برای بخش کشاورزی ایران رخ
خواهد داد و حجم مراودات ما به لحاظ ریالی به شدت افزایش پیدا

خواهد کرد.

یک موضوع که بحث شد، موضوع غلات بود توقع بر این است که قیمت ها،
قیمت های مناسبی و قابل رقابت با سایر کشورها باشد، همچنین خط
اعتباری که پیش از این قول آن داده شده بود در اختیار تجار ما
قرار بگیرد، به نظر من اگر وزیر  کشاورزی روسیه با دعوتی که از
ایشان صورت گرفته به ایران سفر کنند، این ظرفیت ها را خواهند دید

و زمینه برای اینکار فراهم خواهد شد.

بخش دیگری که در خصوص آن گفتگو شد، استحضار دارید که لازمه واردات
و صادرات یک کالا، پروتکل های بهداشتی است که بین دو کشور رد و
بدل می شود و کشورها بایستی این پروتکل را قبول داشته باشند و
امروز بحث های بسیاری شد. همانطور که مطلع هستید برای سه کارخانه
بزرگ ما مشکلاتی بوجود آمده است، به عنوان کیس به آنها ورود
کردیم، توضیحاتی و ادله هایی را رئیس محترم سازمان دامپزشکی
ارائه دادند و طرف روسی نیز ادله های خود را بیان کردند و قرار
بر این شد که این بحث ادامه پیدا کند و در خصوص جزئیات آن بیشتر
بحث شود، به این دلیل که ما معتقد هستیم هم در این استانداردی که
مطرح شده، جای مباحث علمی بسیار زیاد است و کشورهای شاهد، همانند
اتحادیه اروپا، کانادا و خیلی از کشورهایی که در این بخش صاحب



نظر هستند و ما با آنها مراودات داریم، پروتکل های ما را در این
زمینه با این کشورها و استاندارهای جهانی را به عنوان ملاک قرار
بدهیم و بخشی از آنها را ما معتقد هستیم که اصلا مربوط به کارخانه
تولید کننده نبوده و در حمل اتفاق افتاده است و اشکالی بوده که

در تفاهم نامه بین دو بخش خصوصی وجود دارد.

در این خصوص نیز بحث های بسیاری صورت گرفت. متقاضی یک نمایشگاه
بزرگ محصولات کشاورزی در روسیه، بخصوص در شهر مسکو بودیم که با
استقبال وزیر محترم روبرو شد و تمام مباحثی که ما در خصوص سرمایه
گذاری مطرح کردیم، قرار بر این شد که در یک پکیج سرمایه گذاری
مشترک دیده شود و گروهی را پیشنهاد دادند که بر روی بخش روسی کار
کنند و این پکیج بخته تر شود و قرار بر این شد که ما نیز فهرستی
از سرمایه گذاران خود را در خصوص پیشنهادهایی که عرض کردم، انها

را به وزیر محترم کشاورزی روسیه ارائه بدهیم.

۲٫ پروژهای مورد بحث ایران و روسیه (دامداری یا کشاورزی) و موضوع
صادرات و واردات

البته ما تمام این موارد را کشاورزی می دانیم، دامپروی، شیلات و
همه این ترم ها را تحت یک ترم عمومی کشاورزی می دانیم. قسمتی از
اینها بخش هایی هست که ما ذاتا مجبور به واردات هستیم، به این
دلیل که در یک کشور خشک و نیمه خشک واقع شدیم و مجبور هستیم یک
دانه همچون دانه ذرت که یک گیاه کشت تابستانی و آب بر هست را
برای گردش صنایع تولید پروتئین وارد کنیم. در اینجا ما مجبور به
واردات هستیم، خوب می توانیم واردات خود را جهت دار با روسیه
ببندیم و در مقابل آن بحث های مربوط به خودمان را داشته باشیم،
به این دلیل که ما ظرفیت های خیلی خوبی در تولید سبزی و صیفی و
گیاهان دارویی، ظرفیت عظیمی در خصوص پرورش آبزیان داریم و می
توانیم آنها را با یکدیگر در قالب یک پکیج سرمایه گذاری مشترک
روی آنها بحث کنیم و این بالانس را تعدیل کنیم، ولی چون عملا ذات
حجم واردات دانه ها بسیار بالاست، قطعا این حجم از نظر ارزشی به
سمت روسیه است ولی من معتقد هستم که با وجود اینکه روسیه مقدار
بسیار زیادی سبزی و صیفی و محصولات کشاورزی مصرف می کند، اگر
نقاطی که ما امروز به آن اشاره کردیم، همچون حمل و نقل و مباحث
مرتبط بتوانیم وضعیت آنها را بهتر بکنیم و همچنین پروتکل های
بهداشتی، این به شدت افزایش پیدا می کند، چون این ظرفیت در ایران

بسیار بسیار زیاد است.



۳٫ پروژه کشت فراسرزمینی و پرورش زنبور عسل

در خصوص کشت فراسرزمینی بحث ویژه ای با وزیر محترم روسیه نداشتیم
ولــی یکــی از اولــویت هــای مــا در پکیــج غلات هســت. الان نیــز در
دستورالعمل هایی که برای واردات انواع دانه ها داریم، اولین
اولویت ما، کشت فراسرزمینی است. یعنی اگر وارد کننده ای باشد،
ایرانی و یا مستقلا با یک سرمایه گذار خارجی در خصوص کشت
فراسرزمینی قراردادی داشته باشد، مستندات مربوط به اجاره و کشت و
کار را نشان می دهد، از نظر ما برای واردات دانه و ارزی که باید
به آن تخصیص داده شود در اولویت هست و بعد از آن تجاری هستند که

به صورت اعتباری وارد می کنند.

در خصوص زنبور عسل صحبتی نشد، به این دلیل که یکی از به اصطلاح
موانعی که امروزه در خصوص بحث زنبور عسل وجود دارد، موضوع پروتکل
های بهداشتی آن است که ما در این خصوص با روس ها گفتگوهای خود را
آغاز نکردیم ولی با اتحادیه اروپا تقریبا روبه اتمام است و فکر
می کنم که یک بستری بشود برای ایران و ما تقریبا ۱۱۵ هزار تن عسل
در داخل ایران تولید می کنیم و عسلی که در داخل ایران تولید می
شود، عسلی است که به دلیل تنوع آب و هوایی که داریم از ارزش

بسیار زیادی برخوردار است و بسیار متوع است.

به طور مثال عسلی که در کهکیلویه و بویر احمد تولید می شود،
ویژگی های خاص خودش را دارد و عسلی که در دل کویر تولید می کنیم،

ویژگی های خاص دیگری دارد.

من فکر می کنم آن پروتکل ما که زودتر شروع شده و کارهای نهایی آن
در حال انجام است، زمینه بسیار مناسبی خواهد بود که ما پروتکل

های بهداشتی را نیز با طرف های روس ببندیم.

۴٫ واردات گوشت حلال از روسیه

نکته ای که دوستان سازمان دامپزشکی روسیه مطرح کردند در خصوص
واردات گوشت به ایران بود که بیشتر بحث های حاکمیتی و بحث های
پروتکلی حاکم بر سازمان دامپزشکی را مطرح کردند، ولی با اطلاعاتی
که من دارم، این موضوع مرتبط با سازمان دامپزشکی نیست. چون
سازمان دامپزشکی، پروتکل ها را خیلی خوب دیده که این اتفاق
بیقته. ولی عملا با توجه به اینکه با ارز نیمایی وارد می شود، اون
کشش قیمتی برای مصرف وجود ندارد و ایرانی ها بیشتر ترجیح می دهند
گوشت یخ زده گوساله را مصرف کنند تا گوشت گوسفند و علاقه دارند که



گوشت گوسفند را تازه مصرف کنند. این اتفاقات مربوط به بازار است
و مربوط به سازمان دامپزشکی نیست.

۵٫ خشکسالی و کمک هایی که روسیه می تواند داشته باشد

امسال اتفاقات تلخی رخ داد و بارندگی به شدت کاهش یافت و تقریبا
حدود ۵۰ درصد به طور متوسط بارندگی در سطح مزارع ما کمتر بود و
میزان تولید علوفه در سطح مراتع خیلی کاهش پیدا کرد، جو نیز کاهش
پیدا می کند و کمکی که روس ها می توانند داشته باشند، این
مراوداتی که ما در خصوص واردات جو داریم و اگر اینها وارد بشوند،
من امروز نیز پیشنهادی را به وزیر کشاورزی روسیه ارائه دادم که

کشاورزی قراردادی بود.
آنها منابع عظیمی از جو و غلات دارند که جو برای ما بسیار مهم است
و ما ظرفیت عظیمی از دامدارهای خیلی خوب داریم که می توانند
دامداری کرده و پرورش دام داشته باشند و سپس محصول آنرا می
توانند سرمایه گذاری مشترک داشته باشند و هم روسیه می تواند به
کشورهای عربی صادر کند و هم ایران می تواند به کشورهای عربی و
سایر کشورها صادر کند. فکر می کنم این نکته مهمی باشد، در سطح
خیلی پائین تر و ضعیف تر. یکی دیگر از بحث هایی که داشتیم، ورود
فناوری و تکنولوژی در حوزه بخش کشاورزی بود. روسیه تکنولوژی های
بسیار خوبی دارد که در این زمینه بحث خشکسالی می تواند به ما کمک
کند. در این راستا نیز رئیس مرکز همکاری های علمی ریاست جمهوری و
هم معاون تحقیقاتی ما حضور دارند که طی دو روز آینده با همتا های

خود در روسیه دیدار و گفتگو خواهند داشت.

۶٫ موضوع حمله ملخ ها

امسال خداروشکر تمامی این بلایا با هم نیامد، چون وقتی بارندگی
زیاد می شود، علف های هرز نیز زیاد می شود و کشورهایی مثل
عربستان و یا کشورهایی در آفریقا که مبارزه نمی کنند، ما مجبور
می شویم که میزبان هجوم سیل عظیم ملخ ها باشیم که الحمدلله
مقداری نبود که بخواهیم در مورد آن صحبت کنیم، به این دلیل که
خشکسالی بود. البته سال گذشته فشار زیادی به بخش کشاورزی وارد شد
ولی اجازه ندادیم به مزارع برسد و تنها با ذات خود ملخ مبارزه می
کردیم که مبارزه بسیار گسترده ای بود و بیش از یک میلیون هکتار

با ملخ ها مبارزه کردیم، هر چند پیش

بینی ها می گفتند که دچار صدماتی می شویم، خوشبختانه در لکه های



بسیاری کوچکی بود که به خوبی کنترل شد.

۷٫ برنج تراریخت

در اینجا ما باید دو بحث را از یکدیگر جدا کنیم، یکی موضوع بذر
است. ما اجازه ندادیم که هیچ بذر تراریختی وارد عرصه کشاورزی
بشود، ولی این به این معنا نیست که ما بذر تراریخت در سیستم های
پژوهشی نداشته باشیم. ولی اجازه رلیزه آنرا به داخل مزارع

کشاورزی ندادیم.

تنها بذری که ما متقاضی داشتیم به کشاورزی ایران ورود کند، بذر
پنبه تراریخت بود که شاید سه سال پرونده این بذر در وزارت جهاد
کشاورزی بود و بحث های علمی زیادی صورت گرفت و در نهایت مورد

تایید ما قرار نگرفت و برگشت خورد.

بنابراین از نظر بذر هیچ اجازه ای به بذرهای داخلی و خارجی
تراریخت برای ورود به کشور ندادیم و کشوری پاک در زمینه بذر
هستیم و برای ما خیلی اهمیت دارد که گیاهانی که به ویژه خوراکی
هستند و مستقیما مورد مصرف قرار می گیرند، به هیچ وجه تراریخت
نباشند. اما در خصوص تحقیقات، تقریبا می توان گفت که ما تحقیقات
را تقریبا باز گذاشته ایم و تمام پژوهشگرها می توانند پژوهش کنند
و آماد گیاهان تراریخت داشته باشند ولی به جز پنبه به نتیجه ای
نرسیده بودند که پنبه نیز در مرکز صدور مجوز های تراریخت رد شد.

در خصـوص واردات مـا تنهـا کـالایی را کـه وارد مـی کنیـم و در آن
تراریخت وجود دارد، ذرت و دانه سویا است.

دانه سویا به دلیلی که از آن روغن گرفته می شود و حدود ۲۰ درصد
آن روغن هست، توسط وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از نظر ترا
ریخت مورد بررسی قرار می گیرد. در مورد ذرت حدود ۲۳۰ رخداد در
دنیا داریم که ایران ۲۳ مورد آنرا پذیرفته است و یک اتاقی را ما
طراحی کردیم که در این اتاق وزارت علوم، وزارت کشاورزی، وزارت
بهداشت، انجمن ایمنی زیستی، سایر انجمن ها و دانشمندان مربوط به
این موضوع حضور دارند و هنگامی که وارد کننده قصد وارد کردن این

ذرت را دارد، باید اظهار کند که تراریخت هست یا خیر.

سپس رخدادهای آن را اعلام کند. پیش از توقف کشتی، قایق هایی روانه
می شوند، نمونه برداری می کنند و در پژوهشگاه بیوتکنولوژی
کشاورزی ایران و پژوهشگاه مهندسی زیستی وزارت علوم مورد آزمایش



قرار می گیرند و اگر خارج از ۲۳ رخداد تعیین شده باشد، به طور
کلی رد می شود، ضمن اینکه براساس پروتکل های ما بایستی حداقل در
۳ کشور توسعه یافته و کشور صادر کننده، مصرف شده باشد. بنابراین
پروتکل بسیار سنگینی است و اینکه مصرف خوراکی ندارد و مستقیم

برای مصرف دام وارد شده و دارای برچسب است.

۸٫ گرانی محصولات دامی

در مجموع محصولات پروتئینی در ایران محصولات ارزان قیمتی هستند.
اگر ارز ۴۲۰۰ تومانی را برداریم، قیمت مرغ از ۳۵ هزار تومان
افزایش پیدا نخواهد کرد و قیمت مرغی که در ایران تولید می شود با
مرغی که در روسیه، اروپا و یا ترکیه تولید می شود، هم قیمت است و

نشان می دهد که ظرفیت های تولیدی یکسان است.

 مشکل ما این است که ایران تحریم است. ایران در سال ۱۳۹۹ بیشترین
فشارها را تحمل کرده وقتی بانک ها تحریم هستند و مراودات پولی و
ارری به سختی صورت می گیرد و ما از پول های خود در بانک های
جهانی نمی توانیم استفاده کنیم، بنابراین تدارک یک عدد سنگین ۱۷
میلیون تن کالا برای تولید مرغ و گوشت و تخم مرغ و غیره کار بسیار
سختی است. بخشی از این مشکلات مربوط به این موضوع است و بخش دیگر
مربوط به این است که اگر شما از اسفند ماه سال ۹۹ تا به امروز
قیمت ها را مقایسه کنید، برخی کالا ها ۲۰ تا ۳۰ گران شده اند.
قیمت دانه سویا را اگر نگاه کنید، ۱۰۰ الی ۱۱۰ دلار افزایش قیمت
داشته و مربوط به افزایش قیمت غلات در دنیا است، بویژه که الان
خشکسالی نیز در برزیل و خیلی از جاهای دیگر هم نسبت به سال های

دیگر رخ داده است.

نکته بعدی که خیلی مهم است این زنجیره است که ایران در شرایط
خوبی بوده است. نفت می فروخته، پول در اختیار داشته و کالا وارد
می کرده و بخشی از این گره های زنجیره در پوشش این فراوانی دیده
نمی شده و پس از تحریم، یکی از اتفاقاتی که برای مرغ در سال ۹۸
رخ داد، تحریم گله اجداد بود و این تحریم ضربه زد به اصطلاح به
مادر گوشتی و بعد از آن جوجه ریزی و بعد از آن تولید مرغ، اما
حالا به لطف خدا این موضوع کنترل شد ولی نکات بسیار ریزی دارد که
در حال برنامه ریزی هستیم که بتوانیم نوسانات این موضوع را
بگیریم و من فکر می کنم اگر ارز ۴۲۰۰ تومانی در یک شرایط مناسبی،
پس از اینکه دولت ها تغییر و تحول آنها اتفاق افتاد، انجام شود،
به نظر من بازار، مصرف کننده و تولید کننده یکدیگر را پیدا می



کنند.

به هر حال دهک های مختلف جامعه از نظر در آمدی تحت تاثییر تحریم
ها قرار گرفته و ما باید یشتر از پیش کار بکنیم تا این پروتئین
را با قیمت ارزان تر در اختیار مردم قرار دهیم. اگر پیشنهادی که
به وزیر کشاورزی روسیه داده ام، عملیاتی شود، قیمت گوشت در ایران
بسیار پایین می آید چون جو فراوان می شود و واحدهای دامپروری خوب
بسیار شکل می گیرد، اشتغال رشد پیدا می کند و در نهایت قیمت گوشت

پائین تر می آید.

۹٫ ماهیگیری چینی ها در ایران

تفاهم نامه ۲۵ ساله همکاری ایران و چین بر خلاف تصوری که در جامعه
ما وجود دارد و مردم روی آن حساس شدند، در واقع یک تفاهم نامه
بسیار ساده است نه یک قرارداد است. ما با همتایان چینی بر اساس
این سند قدم های جدی تری را بر داشته باشیم. در این صورت حتی در
بخش کشاورزی یک بازی برد – برد خواهد بود. شخصا من هیچ نگرانی در

بخش کشاورزی در این تفاهم نامه بلند مدت با چین نمی بینم.

۱۰٫ آیا ایران برنامهای برای مدرن سازی بخش کشاورزی خود دارد؟

ما با کشاورزی مدرن فاصله زیادی داریم و سرمایهگذاری های انجام
شده در بخش کشاورزی (حدود ۳-۴ درصد) بسیار کم است و بخش قابل
توجهی از این موضوع به عوامل دولتی باز می گردد. مقام معظم رهبری
امسال را سال پیشتیبانی از تولید نامیدند و بحث مانع زدایی ها
مطرح شدند که شاید یکی از نمونه های بارز آن در بخش کشاورزی
باشد. یکی از غصه های بنده در بخش کشاورزی این است که وقتی یک
سرمایه گذار می خواهد آغاز کار کند چقدر با بروکراسی اداری مواجه
می شود تا کاری را انجام دهد. الگوهای بسیار خوبی در بخش کشاورزی
داریم که به صورت لکه کوچک کشاورزی پیشرفته دارند و حتی آبیاری
با سیستم های نوین اتفاق میافتد، اما این موضوع در سطح بزرگتری

توسعه نیافته است و باید طرح و نگاه دیگری آماده شود.

از سوی دیگر زمین های کشاورزی ما در اختیار بهره برداران خرد است
و این تعداد زیاد بهره برداران و یکپارچه سازی اراضی خرد نیازمند
مشوق های دولتی و حاکمیتی سنگین است ولی ما از این نگاه خیلی عقب

هستیم.

روسیه وضعیت کشاورزی خوبی دارد که بخشی از آن نعمت های خداوندی



است که مشابه آن نیز در جاهایی خداوند به ما نعمت های خیلی
بیشتری داده است که بهره برداری خوبی از آن نکردیم. روسیه می
تواند با دانش، تکنولوژی و ماشین آلاتی که دارد در قالب سرمایه
گذاری مشترک به ایران کمک کند اما باید مشکل خرده مالکی در ایران

حل شود.

۱۱٫ مشکل اصلی ایران برای صادرات میوه با روسیه در کدام بخش است؟

مارکتینگ یک دانشی است که ما در مراودات با روسیه نمی بینیم؛
گاهی یک نفر تولید کننده خود می خواهد یک بازرگان و توزیع کننده
نیز باشد. خیلی از افراد به اشتباه به این موضوع ورود پیدا می
کنند و به تولید و صادرات ضربه می زنند. این موضوع نیاز به یک
سری زیر ساخت ها دارد که با وزیر کشاورزی روسیه نیز در مورد آن

بحث شد.

یکی از بحث های مهمی که در خصوص صادرات محصولات کشاورزی وجود
دارد، بحث حمل و نقل است و در صورتی که ما بتوانیم حمل و نقل را
از طریق دریای خزر طراحی کنیم و اگر مراوداتی که ما پیش بینی می
کنیم با ورود کشتی های سنگینی که بتوانند غلات را از روسیه وارد
ایران کنند و هم بتوانند کانتینرهای بسیار بزرگ را جابجا کنند،
انجام شود، در آن صورت محصولات کشاورزی در یک فاصله کوتاه و بدون
واسطه و ماندگاری به سرعت به روسیه می رسند و بازار خود را پیدا

می کنند.

سرویس خبری: کشاورزی

وزیرجهــــاد کشــــاورزی اعلام
کرد:سیسـتمهای نـوین آبیـاری در
کشور رشد قابل توجهی یافته است
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وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه تا قبل از دولت تدبیر و امید
تمام سیستمهای نوین آبیاری کشور یک میلیون و ۲۹۰ هزار هکتار بود
گفت: اکنون با اقدامات صورت گرفته در دولت تدبیر و امید این عدد

به ۲ میلیون و ۴۷۲ هزار هکتار رسیده که عدد قابل توجهی است.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی به نقل از خبرنگار
اقتصادی ایرنا، «کاظم خاوازی» روز پنجشنبه در مراسم ملی بهره
برداری از طرح های بخش کشاورزی با حضور ریاست جمهوری افزود: این
افزایش صرف نظر از اهمیتی که در بخش کشاورزی دارد موجب رشد تولید
در بخش صنعت شده به گونه ای که در بخش تولید شیرآلات و لوله های

مورد نیاز پیشرفت چشمگیری ایجاد کرده است.

وی در توضیح پروژه های امروز بخش کشاورزی گفت: چهار هزار و ۶۳۵
طرح به بهره برداری رسید که بیش از هشت هزار و ۲۱۷ میلیارد ریال
ارزش سرمایه گذاری آنها است و حدود ۴۲ هزار و ۳۰۰ نفر اشتغال

زایی به همراه دارد.

وزیر جهاد کشاورزی خاطرنشان ساخت: این پروژهها در چهار بخش پروژه
بزرگ آبرسانی در سیستان و بلوچستان، سیستم های نوین آبیاری ، بخش

شیلات و پروژه  چهارم در بخش دام و طیور است.

خاوازی درباره پروژه نخست گفت: در سال ۹۳ با سفر ریاست جمهوری به
استان سیستان و بلوچستان این پروژه شکل گرفت و با فرمان مقام
معظم رهبری و حمایتها و تایید ایشان سه هزار و ۴۰۰ میلیارد به
این پروژه اختصاص یافت و در خرداد سال گذشته ۳۹ هزار هکتار از
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این پروژه که بخش پایانی فیزیکی پروژه بود خاتمه یافته و افتتاح
شد.

وی افزود: ادامه آن ۳۲ هزار هکتار است که آبرسانی دقیق و کنترل
همه لوله ها و شیرآلات بود و همچنین ۱۴ هزار هکتار بعدی تا سر
قطعات ۵ هکتاری ادامه یافته و در عمل خاتمه یافت و در درون مزارع
هم مجدد علاوه بر اتمام پروژه، سیستم های نوین آبیاری در حال اجرا

است.

وزیر جهاد کشاورزی گفت: این پروژه تقریبا ۷۰ هزار بهره بردار را
شامل شده و در شهرهای زابل، زهک، نیمروز، خامون و هیرمند است و
پروژه عظیمی است که به نوع خود هم در بخش مهندسی و هم کشاورزی از
قابلیت های بالایی برخودار است و تقریبا ۷۲۹ روستا را در برمی
گیرد که می تواند آینده این منطقه را هم از نظر اشتغال، کشاورزی

نوین و هم از نظر امنیت آبی تحت تاثیر قرار دهد.

خاوازی افزود: پروژه بعدی سیستم های آبیاری نوین است، در سال ۹۲
مجموع سیستم های نوین آبیاری که در داخل کشور داشتیم صرفنظر از
کیفیت آنها که با سیستم های امروز بسیار متفاوت است، یک میلیون و
۲۹۰ هزار هکتار در تمام بخش کشاورزی بود که امروز به ۲ میلیون

۴۷۲ هزار هکتار رسیده که عدد بسیار قابل توجهی است .

وزیر جهاد کشاورزی خاطرنشان کرد: اکنون یک خودکفایی صددرصدی در
طراحی سیستم های نوین آبیاری و ساخت ماشین آلات و دستگاه های
مرتبط با این ایجاد شده که سبب شد بهره وری فیزیکی در بخش

کشاورزی افزایش یابد.

وی ادامه داد: رشد بهره وری به گونه ای است که قبل از این دولت
به ازای هر مترمکعب حدود ۹۲۰ گرم در مجموع بخش کشاورزی برداشت
محصول داشت و امروز به ۱۴۰ گرم به ازای هرمتر مکعب آب مصرفی
رسیده است و راندمان آبیاری در آن زمان ۳۹ درصد بود که امروز به

۴۵.۸ درصد رسیده است.

خاوازی در باره بخش شیلات گفت: این بخش بسیار پرظرفیتی است و هنوز
بسیار بسیار جای کار دارد و رتبه ها و قابلیت های بسیار بالایی

دارد.

ایران صاحب رتبه نخست در تولید ماهی قزل آلا
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وزیر جهاد کشاورزی افزود: در تولید ماهی قزل آلا با ۱۸۵ هزار تن
در سال رتبه اول جهان را در اختیار داریم .

به گفته وی، امروز در بسیاری از شاخصهای شیلات رتبه های خوبی کسب
شده به عنوان مثال در میگو تا قبل از دولت تدبیر و امید ۱۲.۷
هزار تن میگو در کشور تولید می شد که امروز به ۴۹ هزار تن رسیده
و ۸۸۵ هزار تن کل تولید شیلات امروز به یک میلیون ۲۲۰ هزار تن
رسیده و قابلیت های بسیاری در  شیلات به خصوص میگو وجود دارد.

خاوازی ظرفیت تولید کشور در تولید میگو را نامحدود برشمرد و
خاطرنشان کرد: می توانیم جزو گروه های مهم در دنیا باشیم و امروز
۱۶ هزار هکتار مزارع پرورش میگو داریم و تا پایان دولت هفت هزار

هکتار دیگر به این مزارع اضافه خواهد شد.

وزیر جهاد کشارزی گفت: اتفاقات بسیار خوبی در بخش شیلات رخ داده
به گونه ای که در سال ۹۲ صادرات ۷۱ هزار تن بود که امروز به ۱۴۴
هزار تن محصولات  شیلاتی رسیده و اگر ارزش آن روز حساب شود حدود

۲۴۰ میلیون دلار بود که امروز به ۴۵۰ میلیون دلار رسیده است.

وی با بیان اینکه در بخش دام و طیور پروژه های بسیار عظیمی
افتتاح می شود گفت: در بخش دام و طیور در این هشت سال ۳۶.۶ درصد
افزایش تولیدات روی داده و در تولید شیر نیز به خودکفایی رسیده
ایم و در گوشت نزدیک به خود اتکایی هستیم در مرغ  مرغ مورد نیاز

تامین می شود.

خاوازی  افزود: در تولید عسل هم تقریبا از ۷۵ هزار تن به ۱۵۰
هزار تن رسیده ایم  و اتفاقات خوبی در این بخش رخ داده است.

وزیرجهاد کشاورزی گفت: در سال ۹۹ وارد کننده کره بودیم اما امروز
با واردات ۴۵ تا ۵۰ هزار تن به خود کفایی رسیده ایم.

منبع: ایرنا
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برنـامه ای بـرای واردات انبـوه
گوشت از صربستان نداریم

وزیر جهاد با بیان اینکه برنامهای برای واردات انبوه گوشت قرمز
از صربستان نداریم، گفت: اولویت اول ما دامداران داخلی هستند.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی (اگروفودنیوز)، به نقل
از وزارت جهاد کشاورزی، کاظم خاوازی وزیر جهاد کشاورزی در حاشیه
دیدار با وزیر امور خارجه صربستان در جمع خبرنگاران اظهار کرد:

مهمترین بحث در این دیدار، موضوع تبادل بذر است.

وی افزود: ایران توانایی خوبی در تولید انواع بذور دارد و در
مقابـــل، صربســـتان تجربـــه بـــالایی در ایـــن زمینـــه دارد و
تجربههای دوطرف میتواند ایران را به یک هاب منطقهای بزرگ برای

تأمین نیاز کشورهای اطراف تبدیل کند.

وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به ویژگی تنوع آب و هوایی ایران
خاطرنشان کرد: در ایران به خاطر شرایط آب و هوایی، امکان تولید
بذر در فصول مختلف سال وجود دارد که یک شرایط ایدهآل برای

تولیدکنندگان بینالمللی بذر در دنیا محسوب میشود.

وی ادامه داد: ایران موفق شده است اعتبارنامه بینالمللی بذر دنیا
را به دست بیاورد و هر بذری که در ایران تولید میشود قابل تجارت

در ۶۳ کشور در جهان است که یک افتخار بزرگ محسوب میشود.
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خاوازی گفت: در رابطه با امتیازات و تجربههای صادراتی صربستان در
این جلسه تبادل نظر شد که این کشور میتواند تجارب خود را در

اختیار بخش خصوصی ما قرار دهد.

وی افزود: ما بیش از ۱۱ میلیون تن شیر در کشور تولید میکنیم و
صنایع لبنی قوی داریم که میتوانیم از تجارب صادراتی صربستان در

این زمینه استفاده کنیم.

وزیر جهاد کشاورزی گفت: در این جلسه همچنین در زمینه تولید
آفتکشها با درجه همزیستی مناسب با محیط زیست و کمخطر در ایران که

تکنولوژی آن در اختیار صربستان دارد، بحث و تبادل نظر شد.

وی یادآور شد: صربستان تولید کننده ذرت است و آب فراوانی دارد که
ما میتوانیم ذرت را در صربستان به صورت کشت قراردادی خریداری
کنیم و در مقابل زعفران، گیاهان دارویی، انواع آبزیان و خشکبار

به این کشور صادر کنیم.

خاوازی در پاسخ به سوالی درباره واردات گوشت قرمز از صربستان،
تصریح کرد: برنامهای برای واردات انبوه گوشت قرمز از صربستان
نداریم و اولویت اول ما دامداران داخلی هستند، به دنبال این
هستیم تا یک قیمت مناسب توسط ستاد تنظیم بازار تعیین شود تا

بتوانیم با قیمت مناسب دام را از داخل کشور تأمین کنیم.

وزیر جهاد کشاورزی افزود: باید تفاهم نامهها به نحوی تنظیم شود
که شرایط تجارت برد-برد و به نفع کشاورزان کشور باشد.

سرویس خبری: کشاورزی

جهـاد بـا تشکلهـا دربـاره نـرخ
گندم توافق کرد/خاوازی بدنبال
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تائید روحانی

شنیـدهها حـاکی از آن اسـت کـه تشکلهـای بخـش کشـاورزی بـا وزارت
جهادکشاورزی درباره نرخ جدید خرید تضمینی گندم به توافق رسیده
اند و قرار است وزیر جهاد رضایت رئیس جمهور را روی این نرخ جلب

کند.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی (اگروفودنیوز)، به نقل
از مهر، پس از ماهها کشمکش بر سر قیمت خرید تضمینی گندم، سرانجام
در جلسه هفته قبل شورای قیمت گذاری محصولات استراتژیک، مسئولان
دولتی عضو شورا برای اصلاح قیمت متقاعد شدند و مقرر شد وزارت
جهادکشاورزی با کمک تشکلهای کشاورزی آنالیز قیمت تمام شده گندم
را بررسی و براساس آن قیمت پیشنهادی را به جلسه این هفته شورای

قیمت گذاری محصولات استراتژیک ارائه کند.

پیگیریها و شنیدهها حاکی از آن است که وزارت جهاد کشاورزی و
تشکلهای بخش کشاورزی درباره قیمت جدید خرید تضمینی گندم به توافق
رسیده اند. یک منبع آگاه با اعلام این خبر گفت: قرار است وزیر

جهاد کشاورزی رئیس جمهور را برای پذیرش این قیمت متقاعد کند.

براین اساس چنانچه وزیر جهادکشاورزی بتواند نظر مساعد رئیس جمهور
روی قیمت جدید را جلب کند، شورای قیمت گذاری محصولات استراتژیک
ً در جلسه روز دوشنبه ۳۰ فروردین، نرخ مذکور را نهایی و احتمالا

اعلام خواهد کرد.
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لازم به یادآوری است که قیمت خرید تضمینی گندم برای سال زراعی
جاری، پیش از تشکیل شورای مذکور توسط شورای اقتصاد ۴ هزار تومان
تعیین شده بود. اما با اصلاح قانون خرید تضمینی محصولات کشاورزی
توسط مجلس که در آن تشکیل شورای قیمت گذاری محصولات استراتژیک پیش
بینی شده بود، شورای قیمت گذاری رسماً مسئولیت تعیین قیمت خرید
تضمینی محصولات مهم کشاورزی را برعهده گرفت. از آنجا که قیمتها
برای سال زراعی جاری، قبل از نهایی شدن و ابلاغ قانون مذکور، توسط
شورای اقتصاد تعیین شده و مورد اعتراض کشاورزان بود، نمایندگان
مجلس در قانون مذکور ذکر کردند که شورای قیمت گذاری میتواند به
نرخ خرید محصولات برای سال زراعی جاری نیز ورود کرده و این نرخها
را اصلاح کند. به این ترتیب شورای مذکور طی ماههای گذشته نرخ خرید
تضمینی چغندرقند و دانههای روغنی (که پیشتر از سوی شورای اقتصاد
تعیین شده بود) را مورد بازنگری قرار داد و به نرخ عادلانه ای

افزایش داد.

نرخ خرید تضمینی گندم هم از جمله نرخهایی بود که از زمان اعلام
توسط شورای اقتصاد با انتقاد گسترده فعالان بخش کشاورزی مواجه شد

و به ابعاد این قیمت گذاری ناعادلانه پرداخت.

با تشکیل شورای قیمت گذاری محصولات استراتژیک گندمکاران کشور هم
امیدوار بودند پیش از شروع برداشت گندم، شورا اقدام به اصلاح قیمت
کند اما با گذشت چند ماه از جلسات شورا، موضوع اصلاح نرخ گندم در
دستور کار قرار نگرفت و این شائبه مطرح شد که دولت بدلیل بار
مالی موضوع، قصد ندارد قیمت خرید گندم را اصلاح کند. طبیعتاً با
توجه به عضویت سه مقام ارشد دولتی (وزیر جهادکشاورزی، وزیر
اقتصاد و رئیس سازمان برنامه) در شورا، مقاومت دولت برای اصلاح
ً مانع از آن شد که موضوع وارد دستور کار شورا شود. این نرخ عملا
مقاومت، با نگرانی تشکلهای کشاورزی مواجه شد و هفته گذشته نامهای
را منتشر کرد که در آن بنیاد ملی گندمکاران خطاب به رئیس بازرسی
دفتر مقام معظم رهبری با اشاره به غیرمنطقی بودن قیمت مصوب ۴,۰۰۰

تومان برای گندم، خواستار بازنگری در آن شده بود.

گندم محصولی استراتژیک و مهمترین محصول زراعی کشور است که در
تمام دنیا به دلیل نقشی که در تأمین امنیت غذایی دارد، از اهمیت
بسزایی برخوردار است. در کشور ما نیز مقام معظم رهبری بارها بر
لزوم خودکفایی در محصولات استراتژیک از جمله گندم تاکید کردند و
در راستای سیاستهای اقتصاد مقاومتی و بی اثر کردن تحریمها،
همواره توجه ویژه ای به آن داشتند. این درحالی است که عادلانه



بودن قیمت خرید تضمینی تأثیر زیادی در افزایش تولید گندم دارد و
تعیین نرخ ۴۰۰۰ تومانی برای این محصول، موجب دلسردی و نارضایتی
کشاورزان و تولیدکنندگان شده است. عدم تعیین قیمت مناسب خرید
تضمینی گندم موجب کاهش تولید، افزایش قاچاق محصول، بیکاری
کشاورزان و مهاجرت آنها به حاشیه کلان شهرها، تولید بیش از اندازه
محصولاتی که روی دست تولیدکننده میماند و دولت ناچار به خرید
توافقی آنها میشود از جمله سبزی و صیفی و در نهایت وابستگی کشور

به خارج از مرزها برای واردات گندم میشود.

سرویس خبری: کشاورزی

منبع: مهر

ــوراک دام در ــت خ ــش قیم افزای
بازارهـــای جهـــانی/ کرونـــا

صادرکنندگان را محدودتر کرد

امروز قیمت خوراک دام ، دانههای روغنی و شکر در بازارهای جهانی
افزایش یافت و کشورهای صادر کننده رغبت چندانی برای صادرات
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ندارند.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی، به نقل از فارس، امروز
در بازارهای جهانی قیمت انواع خوراک دام و دانههای روغنی و
کالاهای اساسی مانند شکر و دام زنده با افزایش قابل توجهی همراه

شد.

امروز قیمت هر بوشل ذرت که به عنوان خوراک دام استفاده میشود سه
دلار افزایش یافت و به قیمت ۵۵۷ دلار به فروش رسید.

خوراک دام برای کشورهای جهان که ۷۰ درصد قیمت تمام شده محصولات
پروتئینی را تشکیل میدهد بسیار با ارزش است و صادرکنندگان آن نیز

محدود هستند.

پـس از شیـوع ویروس کرونـا این کشورهـا صـادرات خـود را محـدودتر
کردهاند از جمله روسیه برای صادرات اینگونه محصولات و کالاهای

اساسی عوارض دو برابری وضع کرده است.

صادرکنندگان اولویت تأمین داخل را به صادرات ترجیح دادهاند در
این میان ایرانیها نزدیک به ۸۰ درصد به واردات این نهادهها

وابسته است و از خارج تأمین میکند.

یکی از مهمترین دلیل افزایش قیمت محصولات پروتئینی مانند گوشت،
مرغ، تخممرغ و لبنیات در چند ماه اخیر به رغم فراوانی تولید بالا

بودن قیمت نهادهها و کمبود آن در داخل بود.

* قیمت دانههای روغنی افزایش یافت

امروز در بازارهای جهانی قیمت دانه روغنی سویا با ۶ دلار افزایش،
هر بوشل به قیمت ۱۴۲۵ دلار معامله شد. ایران وابستگی ۹۰ درصدی به
تأمین دانههای روغنی دارد و علیرغم برنامههای خودکفایی که در
دهههای اخیر در وزارت جهاد کشاورزی وضع شده اما موفقیت چندانی

حاصل نشده است.

امروز در بازارهای جهانی قیمت شکر ۳۲ سنت، دام زنده ۲۰ سنت
افزایش داشت.

سرویس خبری: بین الملل

منبع: فارس
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سـند همکـاری ایـران و چیـن افـق
خـوبی بـرای بخـش کشـاورزی ایـران

باز میکند

وزیر جهاد کشاورزی گفت: سند همکاری ایران و چین افق تازهای پیش
روی کشاورزات کشور ایجاد کرده و زمینه ساز رشد صادرات و افزایش

اشتغال در این بخش میشود.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی، کاظم خاوازی روز
سهشنبه در حاشیه جلسه کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط
زیست مجلس شورای اسلامی در تشریح این نشست به خبرنگاران گفت: برای
تحقق منویات رهبر معظم انقلاب در عملی کردن شعار سال و مانع زدایی
از عواملی که در تولید وجود دارد، تلاش میکنیم امنیت غذایی را به

صورت طولانی مدت و پایدار عملیاتی کنیم.

وزیر جهاد کشاورزی افزود: همکاریهای کشاورزی ایران و چین در سند
راهبردی که اخیرا به امضای دو کشور رسید، افق بسیار خوبی برای

کشاورزی ایران است.

 وی افزود: این سند که بخش نخست آن توسط سازمان حفظ نباتات کشور
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و همچنین سازمان دامپزشکی تدوین و به کشور چین ارسال شده،
میتواند مسیر بسیار خوبی برای صادرات محصولات ایران ایجاد کرده و

منجر به اشتغالزایی شود.

خاوازی با اشاره به تاثیر ورود فناوریها به بخش کشاورزی افزود:
با توجه به اینکه وزارت جهاد کشاورزی در این زمینه بسیار زیاد
کار کرده و با یکی از استانهای کشور چین نیز پروتکل علمی دارد،
این مسیر در کمک به کشاورزی ایران نقش بسیار مهمی ایفا خواهد

کرد.

خاوازی با اشاره به تصمیماتی که در حوزه نهادههای دامی و تامین
مرغ در کمیسیون کشاورزی اتخاذ شد، اظهار داشت: با اعداد و ارقام
و توضیحات فنی که داده شد، مشخص است که مرغ به اندازه کافی در
کشور بوده و هست و این اتفاقاتی که در کشور رخ داده به دلیل مشکل
در تولید نیست بلکه به دلیل وجود بخشهایی است که خارج از نظام

تولید است.

وی ادامه داد: درباره تولید تخممرغ نیز بحثهای لازم انجام شد و در
این بخش مازاد تولید وجود دارد و قرار شد از تولید کنندگان نیز
در این بخش حمایت شود و در همین رابطه فردا با تولید کنندگان این

بخش جلسهای برگزار خواهد شد.

وزیر جهاد کشاوزی ابراز امیدواری کرد با تدوین برنامه بلندمدت،
اتفاقات اخیر برای تهیه مرغ و تخم مرغ در کشور رخ ندهد.

سرویس خبری: کشاورزی

پیشبینـی افزایـش خریـد تضمینـی
ــم ــرای تنظی ــئولیتی ب گندم/مس

بازار نداریم
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وزیر جهاد کشاورزی گفت: وزارت جهاد مسئولیتی در قیمت و تنظیم
بازار ندارد و یکی از مشکلات اساسی، احتکار و منجمد کردن مرغ است.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی، سید کاظم خاوازی در
جلسه علنی امروز مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه مهمترین بخش
کشاورزی، زراعت است، اظهار داشت: حدود ۷۰ درصد از بخش زراعت را
گندم تشکیل میدهد که ما در سال گذشته برنامهریزی های خوبی را

برای گندم اتخاذ کردیم.

وی بیان کرد: همچنین در سال زراعی ۹۸، ۳۱۵ هزار تن بذر در اختیار
کشاورزان قرار گرفته بود که در سال ۹۹ به رشد ۳۶.۵ درصدی رسید و
۴۱۳ هـزار تـن بـذر در اختیـار کشـاورزان قـرار گرفـت و علاوه بـر
این اقداماتی را در زمینه غنی سازی بذرها انجام دادیم و ۱۱۵ هزار
تن بذر را به صورت رایگان غنی سازی کرده و در اختیار کشاورزان

قرار دادیم.

وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: همچنین گندم از نظر کیفی در سراسر
کشور مورد ارزیابی قرار گرفت و ۹۲ درصد گندمهایی که بررسی کردیم

از کیفیت بسیار خوبی برخوردار بودند.

خاوازی گفت: خرید تضمینی گندم در سال ۹۸، ۷.۷ میلیون تن بود که
در سال ۹۹ به بیش از ۸ میلیون تن رسید و پیش بینی ما این است که
خرید تضمینی گندم در سال پیش رو به ۸.۸ میلیون تن برسد. البته جا
دارد از مجلس شورای اسلامی و به ویژه کمیسیون کشاورزی مجلس تشکر
کنم که قانون خرید تضمینی را به تصویب رساندند که باعث شد
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تصمیماتی بگیریم که نتایج آن قطعاً به زودی دیده خواهد شد.

وی افزود: یکی از تصمیمات خوبی که اتخاذ شد کمک به چغندرکاران
بود که در سال ۹۹ تولید چغندر به بیش از ۵ میلیون تن رسید و در
سال ۱۴۰۰ هم به ۷ تن خواهد رسید و ما انشاءالله به مرز خودکفایی
در تولید شکر میرسیم. علاوه بر این در سال ۹۹، ۲۷۰ هزار تن پنبه
برداشت کردیم که در سال ۱۴۰۰ پیش بینی ما آن است که به ۳۲۷ هزار

تن خواهد رسید.

وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه ما در زمینه تولید گوشت و مرغ
مشکلی نداریم، گفت: متأسفانه اتفاق نامیمونی در توزیع مرغ طی دو
ماه اخیر رخ داد که باید بگویم از ابتدای سال ۹۹ تا بهمن ماه
آمار جوجهریزی بسیار خوب و تولید به اندازه کافی بود و توسط چند

سیستم کنترل میشد.

خاوازی ادامه داد: متأسفانه مشکل اساسی اتفاقاتی بود که در بازار
رخ داد و ما شاهد احتکار و منجمد کردن مرغ و گوشت بودیم که آمار
آن هم وجود دارد اما دولت کارگروهی را تشکیل داد و اقداماتی که
انجام شد باعث شد که فضا و قیمتها بسیار مناسب شود و صرفاً در
چند استان چون کهگیلویه و بویراحمد و یاسوج مشکلاتی وجود دارد که

پیگیر حل و فصل آن هستیم.

وی گفت: بر اساس تصمیم سران قوا تمام مسئولیتهای تجارت در بخش
کشاورزی اعم از صادرات، واردات و تنظیم بازار داخلی برعهده وزارت
جهاد کشاورزی نیست اما با وجود این به نمایندگی از دولت از مردم
عذرخواهی میکنیم و امیدواریم در فرصت کمی آرامش به کل بازار

برگردد.

وزیر جهاد کشاورزی با تأکید مجدد بر اینکه ما مسئولیتی در قیمت و
تنظیم بازار نداریم، اظهار داشت: بخش کشاورزی رقابتی و متأثر از
قیمت سایر کالاها است و ذکر این نکته هم حائز اهمیت است که
میانگین دستمزد نیروی کار ۴۹ درصد، هزینههای حمل و نقل ۳۰ درصد و
خدمات ماشینی ۶۸ درصد افزایش یافته و همه این عوامل در قیمت

نهایی کالاها اثر میگذارد.

خاوازی بیان کرد: ما از نظر واردات کره در سال ۹۹ خودکفا شدیم و
همچنین واردات گوشت به یک چهارم یا یک پنجم در سال ۹۹ کاهش پیدا
کرد. وضعیت باغبانی ما هم بسیار خوب است به گونهای که حدود ۳۹۰
هزار تن سیب، ۲۷۵ هزار تن پرتقال و ۴۶ هزار تن کیوی در انبارهای



ما باقی مانده است.

سرویس خبری: کشاورزی

ـــاورزی ـــات وزیرجهادکش توضیح
درباره روند اطمینان بخش تامین
مرغ وسایر اقلام مورد نیاز مردم

در سال۱۴۰۰

وزیر جهادکشاورزی در نشست امروز استانداران سراسر کشور روند
اطمینان بخش تامین مرغ و سایر اقلام مورد نیاز مردم در سال جدید

را مورد بررسی و تبادل نظر قرار داد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی، به نقل از پایگاه اطلاع
رسانی وزارت کشور؛ در بخش نخست نشست استانداران سراسر کشور که
صبح امروز با حضور خاوازی وزیر جهاد کشاورزی و وزیر کشور آغاز
شد، وزیر جهاد کشاورزی روند اطمینان بخش تامین مرغ و سایر اقلام
مورد نیاز مردم در سال جدید را مورد بررسی و تبادل نظر قرار داد
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و گفت: این مسئولیت خطیر با هماهنگی همه بخش ها به نحو احسن محقق
شود.

در نیمه نخست نشست امروز استانداران سراسر کشور، همچنین قبادی
معاون وزیر صمت و دبیر ستاد تنظیم بازار کشور از روند تامین اقلام

اساسی و تنظیم بازار کشور در ماه های پیش رو گزارشی ارائه کرد.
همچنیــن اســتانداران کرمانشــاه، گلســتان، اصــفهان، چهارمحــال و
بختیاری، زنجان و خوزستان، چالش ها و پیشنهادات مدنظر درخصوص
تامین اقلام و تنظیم بازار را به نمایندگی از همه استان های کشور

مطرح کردند.

گفتنی است در نشست امروز، ضمن ابلاغ سیاست های اجرائی وزارت کشور
در سال جدید، در خصوص موضوعات مختلفی از جمله؛ چالش های تنظیم
بازار در استان های مختلف برای ماه مبارک رمضان و ایام پیش رو،
آخرین آمادگی ها برای برگزاری انتخابات خرداد ماه سال جاری،
بررسی شرایط امنیت داخلی کشور، روند مدیریت بیماری کرونا در
مناطق مختلف کشور، گزارش های استانداران مطرح  و مورد بحث و

تبادل نظر و تصمیم گیری قرار خواهد گرفت.

سرویس خبری: کشاورزی

تولیـد مـرغ در کشـور بـه انـدازه
کـافی اسـت/ ادامـه رونـد توزیـع

گسترده مرغ در بازار
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وزیر جهاد کشاورزی گفت: امروز هزار و ۴۵۰ تن مرغ برای استان
تهران تامین و وارد این استان شد که این رویه ادامه دارد.

به گزارش پایگاه خبری اگروفودنیوز، کاظم خاوازی در حاشیه جلسه
قرارگاه ساماندهی مرغ کشور در جمع خبرنگاران افزود: با برنامه
ریزیهای انجام شده روز گذشته هم هزار و ۱۱۶ تن مرغ وارد استان
تهران شد که البته این تدارک برای استان البرز هم دیده و به این

ترتیب بازار مرغ آرام شد.

وی اضافه کرد: بازدیدی که از مراکز عمده فروشی و خرده فروشی
داشتم دیدم مردم از این رویه بسیار خوشحال هستند البته این
خوشحالی میتوانست دو تا دو ماه و نیم قبل هم اتفاق بیفتد، زیرا

تولید به اندازه کافی در کشور وجود داشت.

وزیر جهاد کشاورزی با بیان این که در دو ماه گذشته تصویر بسیار
نامناسبی از وضع و ظرفیتهای تولید مرغ در کشور به نمایش گذاشته
شد گفت: این در حالی بود که تولید به اندازه کافی در کشور تدارک

دیده شده بود.

 خاوازی افزود: این امر موجب شد چهارشنبه ۱۱ فروردین دولت تصمیم
بگیرد تا ستاد یا قرارگاهی برای ساماندهی این امر ترتیب دهد که

مسئولیت این کار به وزارت جهاد کشاورزی سپرده شد.

وی گفت: در این قرارگاه که در اصل یک واحد هماهنگی بزرگ برای
هماهنگ کردن دستگاهها باهم و ساماندهی بازار است از شب ۱۱
فروردین کار آغاز شد و به روزهای تعطیل پنجشنبه و جمعه هم
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تصمیمات خوبی در این قرارگاه گرفته شد که از جمله آن برنامه ریزی
برای تامین مرغ در استانهایی بود که از نظر قیمتی دچار مشکل

بودند.

وزیر جهاد کشاورزی افزود: در استانهای تهران، البرز و سیستان و
بلوچستان نظارت بر نظام تامین و توزیع مرغ در دستور کار قرار
گرفت و با توجه به این که مطمئن بودیم مرغ به اندازه کافی تولید

میشود برنامه ریزی برای توزیع در بازار را آغاز کردیم.

وزیر جهاد کشاورزی گفت: براساس مصوبه قرارگاه ساماندهی مرغ کشور
هر گونه قطعه بندی و بسته بندی مرغ تا اطلاع ثانوی ممنوع شد.

 کاظم خاوازی در حاشیه جلسه قرارگاه ساماندهی مرغ کشور در جمع
خبرنگاران افزود: یکی از موارد موجود در بازار، قطعه بندی مرغ
آن هم به مقدار زیاد بود و به جای این که مرغی کامل به مردم عرضه

شود مرغ قطعه بندی آن هم با قیمت بسیار گزاف به فروش میرفت.

وی اضافه کرد: موضوعی دیگر بسته بندی مرغ در قالب زنجیرهها و
واحدهای تولیدی بزرگ بود که با قیمت بسیار بالا عرضه میشد از این

رو تا اطلاع ثانوی بسته بندی مرغ را ممنوع کردیم.

وزیر جهاد کشاورزی گفت: به طور نمونه در یک واحد بسته بندی مرغ
۳۵۰ تن مرغ در یک شیفت کاری وارد میشد در حالی که این واحد در سه
شیفت مشغول کار بود و اگرچه ما موافق از بین رفتن اشتغال نیستیم،
اما بسته بندی مرغ و عرضه آن با قیمت بالاتر اتفاق خوبی برای مردم

نبود از این رو این رویه ممنوع شد.

 خاوازی افزود: اگرچه دولت موافق افزایش قیمت مرغ نبود، اما به
جهت این که از مهر سال گذشته افزایش قیمتی در حوزه مرغ نداشتیم و
هزینههای تولید مانند حمل و نقل نیز افزایش یافته بود و ارز ۴۲۰۰
تومانی هم ۴۰ تا ۵۰ درصد هزینههای تولید مرغ را پوشش میداد دولت

با افزایش قیمت مرغ به کیلویی ۲۴ هزار و ۹۰۰ تومان موافقت کرد.

وی ادامه داد: قرارگاه ساماندهی مرغ کشور با بررسی همه اجزای
مرتبط و هماهنگ کردن این اجزا در حوزه مرغ، ترتیبی اتخاذ خواهد
کرد تا کمبود و به تبع آن افزایش بی رویه قیمت مرغ در حاشیه

بازار تکرار نشود.

وزیر جهاد کشاورزی گفت: همچنین در جلسات قرارگاه مشکلات مردم در



حوزه مرغ بررسی و منافذی که موجب خروج مرغ از دست دهکهای پایین
جامعه میشد شناسایی شد.

 خاوازی افزود: در پنج ماه گذشته نهادههای مورد نیاز در همه
اجزای تولید مرغ به اندازه کافی تامین شد ضمن این که در شرایط
کنونی یکی از کارهای اصلی قرارگاه تثبیت و پایداری تولید مرغ در

کشور است.

سرویس خبری: کشاورزی

انجمـاد مـرغ و فـروش مـرغ سـبز
ممنوع شد + سند

وزیر جهاد کشاورزی گفت: انجماد و ذخیره سازی مرغ و فروش مرغ با
عنوان مرغ سبز و بدون آنتی بیوتیک تا اطلاع ثانونی ممنوع است.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی، کاظم خاوازی وزیر جهاد
کشاورزی با ارسال نامه ای به استانداران کشور اعلام کرد که انجماد
و ذخیرسازی مرغ و فروش مرغ با عنوان مرغ  سبز و بدون آنتی بیوتیک
تا اطلاع ثانونی ممنوع است. شرح این نامه در ذیل این مطلب آمده
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است.

استانداران محترم

سلام علیکم

با احترام در راستای تصمیمات دومین جلسه قرارگاه ساماندهی مرغ
کشور مورخ ۱۴۰۰/۱/۱۳ ضمن تاکید مجدد به برگزاری جلسات کمیته ای
متناظر استانی، انتظار است پیگیری مصوبات و اجرای موارد مشروحه

ذیل در دستور کار قرار گیرد:

۱- قطعه بندی در کلیه واحدهای بسته بندی مرغ تا اطلاع ثانوی ممنوع
است. ادارات کل دامپزشکی در این خصوص اقدامات لازم را انجام
خواهند داد. در صورت مشاهده هر گونه تخلف برابر مقررات از طریق

مراجع قضایی با متخلفین برخورد شود.

۲- عرضه مرغ قطعه بندی در سطح اصناف و کلیه مراکز فروش تا اطلاع
ثانونی ممنوع می باشد.

۳- استانداران محترم نسبت به رفع موانع و تسهیل تبادل مرغ مازاد
بر نیاز استان که توسط قرارگاه ساماندهی مرغ کشور برای تنظیم

بازار سایر استانها برنامه ریزی شده است اقدام نمایند.

۴- انجماد و نگهداری مرغ تحت هر عنوانی در سردخانه ها تا اطلاع
ثانوی ممنوع است.

۵- عرضه مرغ به هر شکل و با هر شرایطی در سراسر استانها تنها بر
اساس قیمت تمصوب امکانپذیر بوده و فروش مرغ تحت عناوین دیگر نظیر
مرغ سبز، بدون آنتی بیوتیک و یا هر عنوان دیگر با قیمت های غیر

مصوب تا اطلاع ثانوی ممنوع می باشد.

۶- سازمان های صمت و تعزیرات حکومتی و سایر دستگاه های نظارتی
استان با تشکیل اکیپ های بازرسی، ضمن نظارت و پایش مستمر بازار
مرغ با متخلفین، محتکرین و گران فروشی تحت هر عنوان برخورد
قانونی به عمل آورند. ضمنا اقلام و موارد کشف شده از طریق ادارات

صمت استان با قیمت مصوب (مرغ کامل) در سطح بازار عرضه گردد.

۷- با توجه به اینکه عمده تخلفات انجام شده در کشتارگاه ها به
دلیل محدوده فعالیت آنها از ساعت ۸ شب تا ۸ صبح صورت می پذیرد،
لذا استانداران محترم نسبت به تعیین نمایندگان پاسخگو، تام



الاختیار و در ارتباط با مراجع قضایی برای برخورد قانونی در هر
شهرستان به عنوان کشیک شبانه اقدام نمایند.

کاظم خاوازی

وزیر جهاد کشاورزی
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